

信噪比和炮点方位对海底电缆方位角求取精度的影响

李鹏¹, 顾汉明¹, 王子秋², 李艳青²

1. 中国地质大学(武汉)地球物理与空间信息学院, 湖北武汉 430074;
 2. 中海油服物探研究院, 天津 300451

Impacts of SNR and shot point locations on calculation precision of ocean bottom cable azimuth

Li Peng¹, Gu Hanming¹, Wang Ziqiu², Li Yanqing²

1. Institute of Geophysics and Geomatics, China University of Geosciences (Wuhan), Wuhan, Hubei 430074, China;
 2. Geophysical R & D Institute, China Offshore Service Limited, CNOOC, Tianjin 300451, China

[摘要](#)[参考文献](#)[相关文章](#)Download: [PDF \(6447KB\)](#) [HTML 1KB](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 海底电缆三分量检波器的布设通常采用拖放方式, 因受海流、船速等因素影响, 其两个水平分量难以完全与设计方位重合。为了精确求取方位角, 需对两个水平分量的方位角做高精度分析, 并获取不同情形下的方位角误差。本文基于二维数据分析了不同噪声水平下的方位角误差, 基于三维数据分析了不同方位角和不同噪声水平双因素影响下的方位角误差, 并得出结论: 如果在X和Y分量某道的直达波时段给定一个时窗, 则X和Y分量对应采样点数据满足线性关系; 在不考虑方位角自身因素影响的条件下, 方位角误差随信噪比的增大而减小; 当已知实际资料的信噪比时, 可求出方位角误差范围; 在信噪比较低时, 靠近坐标轴方向计算的方位角误差最小; 随着信噪比由低增高, 最小角度误差区域由靠近坐标轴方向向各象限45°角方向分散。

关键词: OBC 方位角 信噪比 极化分析 角度误差 精度分析

Abstract: Three-component ocean bottom cables are usually deployed by drag-and-drop approach. With the influence of ocean currents and board speeds, the azimuth of two horizontal components of sensors cannot be fully the same as the designed azimuth. In order to have the precise azimuth, azimuth deviation of two horizontal components should be calculated. This paper analyzes angular deviations under different noise levels for 2D data, and angular deviations under different azimuths and different noise levels for 3D data. In a time window of a trace, direct wave samples on X and Y components have a linear relation. Without considering the influence of azimuth factors, the azimuth deviation decreases with SNR increase. The azimuth deviation range can be calculated with a known SNR of seismic data. The azimuth deviation close to the axis direction is minimum when SNR is low. As SNR increases, the minimum azimuth deviation distract with 45 degree angle directions from the axis.

Keywords: ocean bottom cable (OBC) azimuth SNR polarization analysis angular deviation precision analysis

Received 2013-03-22;

Fund: 本项研究受海陆联合深部地球物理探测关键技术课题(2009AA093401)和南海深水区油气勘探地球物理关键技术课题(2011ZX05025-001)联合资助。

Corresponding Authors: 李鹏, pengliiz@126; 187196605@qq.com Email: pengliiz@126; 187196605@qq.com

About author: 李鹏 博士研究生, 1983年生; 2006年本科毕业于中国地质大学(武汉)数学与物理学院数学与应用数学专业, 2011年在该校获地球探测与信息技术专业硕士学位; 现在该校继续攻读相同专业博士学位。

引用本文:

李鹏, 顾汉明, 王子秋, 李艳青. 信噪比和炮点方位对海底电缆方位角求取精度的影响[J]. 石油地球物理勘探, 2014, V49(3): 436

Li Peng, Gu Hanming, Wang Ziqiu, Li Yanqing. Impacts of SNR and shot point locations on calculation precision of ocean bottom cable azimuth[J]. OGP, 2014, V49(3): 436

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 李鹏
- ▶ 顾汉明
- ▶ 王子秋
- ▶ 李艳青